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شــرکت نیشــکر هفت تپه به چرخه تولید بازگشته و این 
روز هــا در تکاپوی افزایش محصولات خود است.شــرکت 
نیشــکر هفت تپه  در ســال ۱۳۳۸ افتتاح شــد و در دهه 
۵۰، حدود ۷ هزار نفر به طور مســتقیم در شرکت مشغول 
به فعالیت بودند که به جرات می توان گفت مشکل بیکاری 
منطقــه را حل کرده بود و پیشــرفت آموزشــی، رفاهی و 
معیشتی شمال خوزســتان را در پی داشت.ظرفیت اسمی 
کارخانه تولید ۱۰۰ هزار تن شــکر در ســال بود که بنا بر 
برخی آمار هــا در دوران دفاع مقدس به خاطر کار جهادی 
کارگران و کارمندان، تولید شرکت به میزان ۱۱۰ هزار تن 
در سال نیز رسیده بود.در دوران دفاع مقدس، شرکت مورد 
هجوم هواپیما های جنگیِ نیروی بعثی عراق قرار گرفته بود، 
ولی با این حال حتی یک روز هم تولید شــرکت نیشــکر 
هفت تپه متوقف نشد تا ضربه ای به اقتصاد کشور وارد نشود.
سیاست اقتصادیِ گماشته شده برای این شرکت به گونه ای 
بود که شــکر تولید شــده را وزارت اقتصــاد و امور دارایی 
خریداری می کرد. این سیاســت اقتصادی بین ســال های 
۱۳۴۱ تا ۱۳۷۸ اوج فعالیت هفت تپه را رقم زد. البته وجود 
مدیــران متخصص و فرهیخته در ایــن کار از دیگر عوامل 
پیشرفت این شرکت محسوب می شد. دوران افول هفت تپه 
را می توان از ســال ۱۳۷۸ به بعد قلمداد کرد. در این سال 
بود که شکر وارداتی با نادیده گرفتن معیشت کارگران وارد 
کشــور شــد که در موازات آن، وزارت اقتصاد بدون هیچ 
توجهی به وضعیت اقتصادی شــرکت، قرارداد خرید شکر 
را لغو کرد و این ماجرا شروع سیاه بختی کارگران و اقتصاد 
شــوش و حومه بود. پس از آن با شرکتی مواجه بودیم که 
نزدیک به ۴۰ ســال صرفاً کار تولیــدی انجام داده و هیچ 
دانشــی از حرفه ی بازاریابی و فروش را نداشــت. انبار های 
شــرکت از شــکر پر شــد و کارگران هم به دنبال حقوق 
خود بودند.اما هفت تپه مشــکلات دیگری را هم پشت سر 

گذاشت.
بهمن ماه سال ۹۴ این شــرکت به بخش خصوصی واگذار 
شــد. خریداران، دو جــوان ۲۸ و ۳۱ ســاله بودند و طی 

جلســات برگزار شده در دادگاه مشخص شد با رانت و لابی 
و پرداخت مبلغ بسیار ناچیز ۶ میلیارد تومان، موفق شدند 
نام خود را به عنوان مالک در ســند این شرکت ثبت کنند 
که این عمل جرقه ای بود برای تداوم و شدت مشکلات در 
هفت تپه.کارگران هفت تپه  در ســال های  ۹۶، ۹۷، ۹۸، 
۹۹ نیز گلایه داشــتند. علاوه بر محقق نشدن خواسته های 
قبل، مشــکلات تنش آبی اخیر نیز به مشــکلات بی پایان 
این شرکت اضافه شد.چندسالی بود که کارگران هفت تپه 
نسبت به حقوق معوقه خود گلایه داشتند. آن ها هر روز نا 
امیدتر می شــدند.اما بالاخره روز هــای خوش هفت تپه  از 
راه رســید و صدای خوش تولید در آن  نواخته شــد و این 
شــرکت پس از یک دوره اعتراض هــای طولانی، به چرخه 
تولید بازگشــت.در شصتمین ســال بهر ه برداری هفت تپه، 
این شرکت نیشکری از روز های پرتنشِ اعتراضات کارگری 
فاصله گرفته و همه مطالبات کارگران پرداخت و حقوق شان 

نیز به روز شده است.
با واگذاری هفت تپه به هفت طرح توسعه نیشکر از ۱۸ مهرماه 
امسال، نه تنها حقوق های معوقه کارگران پرداخت شد، بلکه 
حقوق ها به روز و کارگران زیر پوشــش بیمه تکمیلی قرار 
گرفتند و این شرکت پس از یک دوره اعتراضات طولانی، به 
چرخه تولید بازگشت.با شروع برداشت نیشکر و تولید شکر، 
کارگران هم مشــغول به کار شــدند و از فضای ایجاد شده 
در مســیر تولید ابراز رضایت دارند.یکی از کارگران بخش 
آبیاری مزارع نیشــکر، فضای کنونی هفت تپه را امیدبخش 
توصیف کرد و گفت: بخش خصوصی که از شــرکت رفت، 
زندگی به کام همه کارگران است.سعید حمدانی رسیدن به 
دوران طلایی هفت تپه را دور از دسترس ندانست و گفت:  با 
پیوستن هفت تپه به شرکت توسعه نیشکر، اعتراضات کاملا 
فروکش کرده.او می گوید:  با پرداخت مطالبات و حقوق های 
معوقه، نشاط و سرزندگی سراسر شرکت را فرا گرفته است 

و تلاش ها برای افزایش تولید چند برابر شده.
مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی، بازسازی 
هفت تپه، تکمیل صنایع پایین دستی صنعت نیشکر و ورود 
به بازار ســرمایه )بورس( را مهمترین برنامه این شرکت در 
افق ۱۴۰۴ برشمرد و چشــم انداز صنعت نیشکر را روشن 
و امیدوارکننده عنوان کرد.عبدعلی ناصری می گوید: بیش 
از ۴۰ درصد اراضی نیشــکر هفت تپه به دلیل خشکسالی 
و ســوءمدیریت گذشته، از بین رفته و پیش بینی می شود 
۳۰۰ هزار تن نیشــکر برداشت و از این میزان نیز ۳۰ هزار 
تن شکر تولید شود.او گفت:  بخشی از زمین هایی که در اثر 
خشکسالی و سوءمدیریت گذشته آسیب دیده بود، به همت 

کارگران بازسازی شده.
به گفته این مقام مسئول براساس طرح تدوینی سه ساله، 
نیشکر هفت تپه به عنوان هشتمین طرح توسعه نیشکر به 
ظرفیت تولید ۱۰۰ هزار تن شــکر در سال خواهد رسید.
آقــای ناصری گفت:  بازســازی کارخانه و اصلاح شــبکه 
آبیاری و زهکشی نیشکر هفت تپه برای افزایش راندمان در 
برنامه ای ســه تا چهار ساله در دستور کار قرار گرفته تا این 
شرکت بار دیگر به روز های اوج تولید دست یابد.مدیرعامل 
شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی می گوید: کشت پنج 
هزار هکتار نیشکر در ســال ۱۴۰۱ برای رسیدن به تولید 
۵۰ هزار تن شکر در سال ۱۴۰۲ در کشت و صنعت نیشکر 
هفت تپه برنامه ریزی شده است.به گفته این مقام مسئول 
طبق برنامه در ســال ۱۴۰۳ تولید شکر در کشت و صنعت 
هفت تپه بالای ۸۰ هزار تن خواهد رســید و از آن سال به 
بعد این مجتمع به ســوددهی می رسد.آقای ناصری گفت: 
طبق برنامه برداشــت چهار هزار گنــدم و دانه روغنی کلزا 
در اردیبهشــت ۱۴۰۱ در کشت و صنعت نیشکر هفت تپه 
شروع خواهد شد.به گفته مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر 
و صنایع جانبی  مرحله داشــت ۲ محصول گندم و کلزا در 
کشت و صنعت نیشکر هفت تپه در حال انجام است.شرکت 
کشت و صنعت نیشکر هفت تپه با حدود پنج هزار نیرو در 

۱۵ کیلومتری شهر شوش واقع است.

جنگل گیاهان دارویی در دل کویرصدایرونقتولیدازنیشکرهفتتپهبهگوشمیرسد
مدیر مجتمع تحقیقات گیاهان دارویی جهاد دانشــگاهی خراســان جنوبی 
اظهار کرد: ذخیره گاه جنگلی الله در باقران بیرجند دارای گونه های گیاهی 
منحصر به فردی در دل کویر است.محســن پویان در گفت وگو با ایسنا در 
مورد ذخیــره گاه جنگلی الله در باقران بیرجند گفت: شهرســتان بیرجند 
مرکز خراسان جنوبی است که در ۳۲ درجه و ۵۰ دقیقه تا ۳۲ درجه و ۵۳ 
دقیقــه عرض جغرافیایی و ۵۹ درجه و ۱۰ دقیقه تا ۵۹ درجه و ۱۴ دقیقه 
طول جغرافیایی واقع شده اســت.وی افزود: مساحت کل اراضی آن بالغ بر 
۲ میلیون و ۱۲۵ هزار و ۵۹۲ هکتار اســت که در حاشــیه کویر لوت واقع 
شده است؛ مهم ترین گونه های درختی و جنگلی این ناحیه رویشی را بادام 
کوهی، تنگرس، انجیر وحشــی، بنه و ارغوان تشکیل می دهد.این پژوهشگر 
گیاهــان دارویی ادامه داد: مجاورت با کویر لوت که باعث گرما و خشــکی 
در اغلب اوقات ســال شده، کمی بارش سالانه و نیز بادهای موسمی و گرم 
تابســتانه مانند بادهای ۱۲۰ روزه سیســتان از مهم ترین تنگناهای رویش 
گیاهی و زندگی مردم این منطقه اســت.پویان بیان کرد: متوسط بارندگی 
سالانه حدود ۱۴۸ میلی متر بوده که از سال ۸۹ به بعد پیوسته رو به کاهش 
بوده است؛ بیشترین مقدار بارندگی در فصل زمستان و به میزان ۹۴.۶ میلی 
متــر صورت می گیرد.وی با بیان اینکه دوره بارش از آبان شــروع و تا اواخر 
اردیبهشــت ماه ادامه دارد، اظهار کرد: حداکثر مطلق ثبت شده ۴۴ درجه 
ســانی گراد و مربوط به تیرماه و حداقل مطلق ۲۱.۵ - درجه ســانتی گراد 
و مربوط به دی ماه اســت؛ متوسط حرارت سالان ۱۶.۷ درجه سانتی گراد 
و متوســط رطوبت نسبی منطقه ۵۵.۶ درصد برآورد شده است.پویان ادامه 
داد: از نظر زمین شناس شناسی اکثرا شامل تشکیلات افیولیتی، ارئولیتی و 
آمونیتی اواخر دوران اول، دوران دوم و سوم زمین شناسی است؛ سنگ های 
آذرین باریک و حد واســط همراه با رســوبات عمدتا آهکی به صورت یک 
آمیزه رنگی منطقه را احاطه کرده اســت.وی افزود: ذخیره گاه جنگلی الله 
در فاصلــه ۵ کیلومکتری جنوب شهرســتان بیرجند در بخش مرکزی قرار 
گرفته اســت؛ این ذخیره گاه از شمال به دشــت بیرجند، از سمت جنوب 
به روســتاهای دامنه کوه باقران، از شرق به اراضی ملی و روستای اسفهرود 
و از ســمت غرب نیز به اراضی ملی محدود می شود.مدیر مجتمع تحقیقات 
گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی بیان کرد: گزینه های غالب 
جنگلی موجود در این رویشگاه شــامل؛ بادام کوهی یا بادامشک، تنگرس، 
بنه و انجیر خودروی اســت؛ غالبیت عمده گونه ای به نام بادام کوهی تعلق 
داشــته و دیگر گونه ها در درجه دوم و همراه گونه غالب مشاهده می شوند.
وی افزود:  از گیاهان بوتــه ای غالب و همراه می توان درمنه، گون و چرخه 
را نــام برد که گونه های علفی یک ســاله متعدی را همراهی می کنند که از 
آن جمله به گیاه نوروزی، طوسک صحرایی، شقایق نعمانی، کاکوتی، قدومه 
میوه کرکی، شکاعی، شاه تره ای زرد، سوزن چوپان، زول خراسانی و خارشتر 

می توان اشاره کرد.

به گوش رسیدن خبر های ناخوش از دهکده 
طبیعت قزوین

دهکده طبیعت جزء ۱۶ جاذبه گردشگری منحصر به فرد کشور است، اما در 
ماه های اخیر تلف شــدن تعدادی از حیوانات این پارک خبرساز شد. اسفند 
سال ۱۳۹۳ بود که دهکده طبیعت قزوین افتتاح شد. این مکان ۷ هکتاری 
جایی در دل بوســتان باراجین با چشم اندازی خوب و خودنمایی حیوانات 
ریز و درشتش، چند سالی است مقصد بسیاری از مسافران شده است.بازدید 
مســئولان کشوری از دهکده طبیعت در ســفر به قزوین حکایت از اهمیت 
این مکان گردشــگری دارد.اما حالا خبر های ناخوشــی از این مجموعه کم 
نظیر گردشــگری به گوش می رســد.گرچه تلفات حیوانات به علل و عوامل 
مختلف، رخدادی معمولی اســت، اما تلف شدن چندین گونه مهم جانوری 
از جمله شــیر در بازه زمانی کوتاه، همه نگاه ها را به نحوه مدیریت دهکده 
طبیعت معطوف کرده اســت.مدیرعامل دهکده که چندی پیش با قاطعیت 
علت مرگ شــیر را بیماری عنوان می کرد، در تازه ترین مصاحبه خود دنبال 

مقصر می گردد.
این در حالی اســت که موســس دهکده که در تحــولات مدیریتی اخیر از 
وی سلب مسئولیت شده اســت، علت را چیز دیگری می داند.از آنجایی که 
اتفاقــات روی داده در دهکــده طبیعت رنگ و بوی اهمال کاری داشــت، 
دســتگاه قضایی استان هم به این موضوع ورود کرد و در دادسرای عمومی 
و انقلاب قزوین هم پرونده ای در این زمینه تشــکیل شــد.ماجرای دهکده 
طبیعت هشــداری است به کســانی که مســئولیت می گیرند و مسئولیت 
نمی پذیرنــد. با اتفاقات اخیر در دهکده طبیعت، حال انتظار و دغدغه مردم 
و دوســتداران حیات وحش از مسئولان اقدام عملی برای حقظ و نگهداشت 

این جاذبه کم نظیر گردشگری کشور است.

مرغ منجمد دُر نایاب این روزهای بازار بندرعباس
ایــن روزها در کنــار مصرف مرغ گرم تقاضای مردم برای اســتفاده از مرغ 
منجمد نیز بالا رفته اما یافتن مرغ منجمد در ســطح بازار بســیار ســخت 
اســت و همین امر گلایه هایی ایجاد کرده اســت . به گزارش تسنیم، چند 
روزی است که گلایه هایی از ســوی مردم در رابطه عدم وجود مرغ تنظیم 
بازار به گوش می رســد که در پیگیری وهله اول مشــخص شد که بیش از 
هــزار تن مرغ منجمد در بازار توزیع شــده و محــل توزیع هم طبق اعلام 
سخنگوی سازمان جهاد کشــاورزی هرمزگان مرغ گرم فروشی های سطح 
شهر بندرعباس است به همین منظور به چند مرغ فروشی سر زدیم.پاسخ ها 
ضــد و نقیض بود، اما یک وجه اشــتراک داشــت، برخی ها می گفتند اصلا 
توزیع نمی شــود، برخی می گفتند در ســاعاتی از روز با کامیون یخچال دار 
بین خود مردم توزیع می کنند، عده ای می گفتند به فروشــگاه های منتخب 

توزیع می کنند.
ســاعت ۱۲ ظهر بــه یکی از فروشــگاه های زنجیره ای در پل رســالت که 
تقریبا فروشــگاه مرکزی بندرعباس محسوب می شــود نیز سری زدیم، اما 
آنجا علی رغــم اینکه روی بنــری در ورودی فروشــگاه درج کرده بود که 
کالا های تنظیم بازار توزیع می شــود نــه خبری از مرغ گرم بود و نه خبری 
از مرغ منجمد به همین منظور موضوع را دوباره از ســازمان جهادکشاورزی 
استان، اداره کل پشتیبانی امور دام و معاونت توسعه بازرگانی سازمان جهاد 
کشاورزی اســتان پیگری کردیم.همانطور که می دانید قیمت مرغ منجمد 
نســبت به مرغ گرم اختلاف قیمتی ۱۰ هزار تومانی دارد و بسیاری از مردم 
تلاش خود را برای یافتن این محصول بــه کار گرفته اند، اما یافتن آن واقعا 
ســخت است لذا لازم اســت برای این امر دستورالعملی در نظر گرفته شود 
که متقاضیان بتوانند به این محصول به صورت عادلانه دسترسی پیدا کنند.

با توجه به اینکه ماه رمضان نیز اســت نیاز مردم به مرغ و گوشــت افزایش 
پیدا خواهد کرد.البته باید بگوییم مشــکل خاصی در تامین مرغ گرم مردم 
وجود ندارد، اما متقاضیان مرغ منجمد با مشــکل روبرو شــده اند.کوروش 
صادقی معاون توســعه بازرگانی سازمان جهاد کشــاورزی هرمزگان گفت: 
عموما مرغ منجمد در صورتی توزیع می شــود که مشــکلی در تامین مرغ 
گرم بازار وجود داشــته باشــد و علت اینکه برخی روز ها مرغ منجمد یافت 
نمی شــود از این بابت اســت که مشــکلی در تامین مرغ گرم وجود ندارد.

بنابــر گزارش او مرغ منجمــد از چندین راه در بازار توزیع می شــود و به 
همین منظور به اتاق اصناف اســتان شــده تا کاسبان امین را معرفی کنند 
که تاکنون چهل نفر به ما معرفی شــده و روزانــه به طور کل ۱۲ تن مرغ 
منجمد بین این ۴۰ مرغ فروشی توزیع می شود.به گفته صادقی مرغ منجمد، 
چون قیمتش پایین تر از مرغ گرم اســت قطعا تقاضا برای آن زیاد اســت و 
در فاصله کوتاهی به فروش می رســد و به اتمام می رسد، همچنین در بحث 
مرغ گرم نیز شــرایط مان بد نیست.معاون توســعه بازرگانی سازمان جهاد 
کشــاورزی هرمزگان گفت: بخشــی از مرغ منجمد از طریق فروشگاه های 
 زنجیره ای به فروش می رســد و بخش دیگری هم از طریق تعاون روستایی 

بین روستا ها توزیع می شود.

اخبار کوتاه

بعد از ۵۲ سال شیرین کامی، حالا چرخ های تنها کارخانه قند 
خراسان جنوبی از حرکت ایستاده است و تجهیزات میلیاردی 
اش خاک می خورد.کارخانه قند قهستان درمیان که ۵۲ سال 
تولیداتش کام مردم و بیش از ۴۰۰ نیرو را شــیرین می کرد 
حالا کام خودش تلخ شــده است.کارخانه قند قهستان سال 
۱۳۴۰ با هدف ایجاد اشتغال و تثبیت جمعیت در شهرستان 
درمیان راه اندازی شد و فرسودگی تجهیزات، کمبود نقدینگی 
و ســرمایه در گردش، بدهی به بانک، حقوق معوق کارگران 
و سوءمدیریت در ســال ۹۲ این واحد تولیدی را به تعطیلی 
کشــاند.یکی از کارگران کارخانه گفت: ۸ سال شده که این 
کارخانه تعطیل شــده اســت، وقتی به حال و روز کارخانه 
نگاه می کنم افســوس می خورم.فاروقی مدیر کارخانه گفت: 
سیاست ها و مدیریت غلط دولت های قبلی باعث شد که این 

کارخانه ۸ سال پیش تعطیل شود.یکی از کارگران گفت: ۲۸ 
ســال در این کارخانه کار کردم، اما بعد از تعطیلی کارخانه 
مــن و بیش از ۴۰۰ نیرو بیکار شــدیم.او گفت: ۲۰۰ کارگر 
فصلی چشــم انتظار شــروع مجدد فعالیت کارخانه هستند 
آن ها حدود ۲۵ ســال در کارخانه کار کردن و برای تکمیل 
فرایند بیمه و بازنشستگی نیازمند فعالیت دوباره در کارخانه 
هستند.کارخانه قند قهســتان ظرفیت تبدیل ۱۵۰ هزار تن 
شکر خام را دارد و با راه اندازی مجدد این کارخانه ۳۷۰ نفر به 
صورت مستقیم مشغول به کار خواهند شد و زمینه اشتغال 
غیرمستقیم افراد دیگری هم فراهم می شود. سال ۹۴ بود که 
تغییراتی در ســهامداران اصلی این کارخانه ایجاد شد؛ آن ها 
تصمیم گرفتند دوباره کارخانه را احیاء کنند.یکی از کارگران 
گفت: آن ها ســال ۹۸ تصمیم گرفتند دوبــاره کارخانه را راه 

اندازی کنند، اما   هنوز چرخ کارخانه به راه نیفتاده است.در 
این سال ها جلسات و بازدید های مسئولان استانی از کارخانه 
قند قهستان بسیار بوده است هر کدام بار ها قول افتتاح داده 
اند.حجت الاســلام حمیدی رئیس کل دادگستری خراسان 
جنوبی گفت: ماشین آلات این کارخانه آماده فعالیت است.اما 
تاکنون این قول ها عملی نشده است، مسئولین بسیار از رونق 
تولید صحبت می کنند این گــوی و این میدان برای عملی 
شــدن حرف هایتان کاری کنید، حیف این همه سرمایه که 
فقط خاک می خورد. حالا دوباره مسئولان کارخانه از تعمیرات 
اساسی و آمادگی برای تولید می گویند؛ عظیمی مدیر عامل 
کارخانــه گفت: تاکنون ۲۸ میلیارد تومان بــرای راه اندازی 
مجدد کارخانه هزینه شــده اســت.مصطفایی مسئول فنی 
کارخانه گفت: تجهیزات کارخانه آماده فعالیت است فقط چند 

مشــکل وجود دارد؛ بالای ۶ یا ۷ ماه تنها دنبال مجوز سیب 
سلامت بودیم، ۴ ماهی می شود که دنبال ثبت علامت تجاری 
کارخانه هســتیم اگر این مشکلات برطرف شود دوباره چرخ 
کارخانه به حرکت در می آید.او گفت: برای برداشت محصول 
چغندر قند در مهر امســال قول راه اندازی می دهیم، سعی 
می کنیم با شکر خام هم یک دوره سه ماه تجهیزات کارخانه 
را امتحان کنیم تا برای برداشت اصلی تجهیزات کارخانه آماده 
باشد.فاصله ۵۰ کیلومتری تا مرز افغانستان و نزدیکی به بندر 
چابهار مهم ترین مزیت این کارخانه اســت که اگر راه اندازی 
شود روز های شیرینی در انتظار کارخانه قند قهستان است.۸ 
سال از خاک خوردن این تجهیزات میلیاردی می گذرد زمان 
دقیق شروع تولید در این کارخانه بستگی به عوامل مختلفی 
دارد که مهم ترین آن ها عزم جدی دستگاه های اجرایی است.

طغیانی گفت: حقابه تالاب گاوخونی در بلند مدت باید تمام 
و کمال داده شود در حالی که در این سال ها هیچ حقابه ای 
در نظر نمی گیرند.مهدی طغیانی گفت: مسئله گاوخونی به 
عنوان بخش مهمی از اکوسیســتم ما و زیســت بوم فلات 
مرکزی ایران باید جدی گرفته شــود.این نماینده مجلس 
کــه در روزهای اخیر از تــالاب گاوخونی بازدید و وضعیت 
آن را بررســی کرده اســت  می گوید: اگر وضعیت موجود 
ادامه یابد تالاب به عنوان کانون گردوغبار بسیار خطرناک 
دســتکم چهار اســتان اصفهان، قم، یزد و سمنان را در بر 
خواهد گرفت که به دلیل وجود فلزات ســنگین و سرطان 
زا بودن این ذرات، تهدیدی بســیار جدی است.به گفته او  

حقابه محیط زیســت در تابلو منابع و مصارف ۱۷۶ میلیون 
مترمکعب در سال است.  نماینده مردم اصفهان در مجلس 
شورای اسلامی گفت: نکته جالب توجه اینکه اکنون از همه 
مهم تر صنعت  است و شرب، اگر چیزی به کشاورزی رسید 
که چه بهتر، اگر نه برای کشاورزی نیز آبی نیست .طغیانی 
می گوید: اهمیت محیط زیســت با آب شــرب مردم فرقی 
ندارد زیرا هر دو حیات بخش اســت، حقابه محیط زیســت 
حوضه زاینده رود و گاوخونی، کم یا زیاد باید داده شــود نه 
اینکه آب را از محل ســد چم آسمان رها کنند.  او معتقد 
است  حقابه محیط زیست به ویژه گاوخونی باید در ورودی 
تالاب تحویل شــود تا چاره وضعیت موجود شود نه اینکه 

در مســیر و برای نیازهای مختلف برداشــت شود و به نام 
محیط زیست بنویسند. کم آبی و خشکی رودخانه زاینده رود 
و تالاب بین المللی گاوخونی پس از گذشــت ۲۳ سال، این 
حوضه آبریز واقع در یکصد کیلومتری شرق اصفهان را دچار 
بحران های زیســت محیطی، اجتماعی و اقتصادی فراوانی 
کرده اســت.تالاب بین المللی گاوخونی، عروس تالاب های 
ایران یکی از پرُاهمیت ترین تالاب های کشــور است که در 
تیر ۱۳۵۲ در کنوانسیون رامسر ثبت جهانی شد اما تداوم 
خشــکیدگی و بی توجهی های ملی و اســتانی به وضعیت 
گاوخونی، این تالاب را در شرایط حذف از لیست تالاب های 
بین المللی قرار داده است. کارشناسان همواره در باره تبعات 

خطرناک خشــکی تالاب گاوخونی هشدار داده اند زیرا اگر 
این تالاب بصورت کامل خشک شــود به کانون خطرناک 
ریزگردهای ســمی تبدیل خواهد شد که تا شعاع یک هزار 
کیلومتری و ۱۰ اســتان کشور را درگیر خواهد کرد.حقابه 
قانونی محیط زیســت، زاینــده رود و تالاب گاوخونی ۳۱۳ 
میلیون مترمکعب آب در سال است که سهم گاوخونی ۱۷۶ 
میلیون مترمکعب در ســال های خشکی زاینده رود تعیین 
شــده و تأمین این میزان حقابه می تواند کارکرد اکولوژیک 
آن را حفــظ کند. این در حالی اســت که تا ۲ دهه پیش، 
تالاب گاوخونی سالانه با حدود یک تا دو میلیارد مترمکعب 

آب زاینده رود سیراب می شد.

کام تلخ کارگران کارخانه قند قهستان و وعده های سر خرمن

نماینده مردم اصفهان:

حقابه تالاب گاوخونی در بلند مدت باید تمام و کمال داده شود

رئیس اداره بحران جهاد کشاورزی فارس گفت: سرمازدگی 
در سال گذشــته ۲ هزار میلیارد تومان خسارت به استان 
تحمیل کرد که امسال این رقم به ۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان رسیده است.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، نادرمحمودی با اشــاره به 
وضعیت ســرمازدگی به کشاورزی استان فارس، گفت: دو 
موج سرما در اسفند پارسال و فروردین امسال، ۳۰۰ هزار 
هکتار زمین های زراعی و باغی فارس را هدف گرفت. وی 

افزود: امســال به دلیل خشکسالی، ســرمازدگی با شدت 
بیشتری مناطق مرکزی و شمالی فارس را در بر گرفت تا 
جایی کــه در برخی مناطق برخلاف پیش بینی های انجام 
شده، دمای هوا به ۱۲ تا ۱۸ درجه زیر صفر رسید.وی به 
خسارت ســرمازدگی در ۱۴ شهرستان شمالی و مرکزی 
فارس اشاره کرد و گفت: مرودشت با خسارت بیش از هزار 
و ۴۰۰ میلیارد تومان بیشــترین و بعد از آن بیضا، اقلید، 
آباده و شیراز در رتبه های بعدی خسارت های سرمازدگی 

قــرار گرفتند.رئیس اداره بحران جهاد کشــاورزی فارس 
افزود: در ســرمازدگی اخیر ۲۳۰ هزار هکتار زمین زراعی 
که بیشتر زیر کشت گندم، جو، کلزا و سبزی و صیفی بود 
و ۷۵ هزار هکتار باغ های انار، انگور، گردو، بادام و ســیب 

دچار خسارت شدند. 
به گفتــه محمودی تنهــا ۱۵ درصد خســارت دیدگان 
مشمول بیمه کشاورزی هستند و می توانند از غرامت بیمه 

بهره مند شوند.

وی درباره محصولات بیمه نشــده گفت: گزارش خسارت 
از طریق اســتانداری به وزارت کشور ارسال شده است و 
انتظار داریم نمایندگان فارس هم برای تأمین و تخصیص 

اعتبار خسارت سرمازدگی فارس پیگیری کنند.
به گفته رئیس اداره بحران جهاد کشاورزی فارس، پارسال 
در همین زمان، سرمازدگی ۲ هزار میلیارد تومان خسارت 
به استان تحمیل کرد که امسال این رقم با ۴ برابر افزایش 

به ۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان رسیده است.

رئیس اداره بحران جهاد کشاورزی فارس اعلام کرد

خسارت بیش از ۹ هزار میلیارد تومانی سرمازدگی به کشاورزی فارس

حذف فاصله گذاری اجتماعی در مدارس این روزها به یکی 
از دغدغه های اصلی جوامع پزشکی و والدین دانش آموزان 
تبدیل شده اما هیچ راهکاری برای رفع مشکل ارائه نمی شود.
به گزارش مهر، دو سال بعد از شیوع کرونا بازگشایی مدارس 
و دانشــگاه ها امری ضروری محسوب می شود اما بازگشایی 
مــدارس و دانشــگاه ها بدون در نظر گرفتــن پروتکل های 
بهداشــتی و فاصله گذاری اجتماعی بسیاری از خانواده ها و 
جوامع علمی و پزشکی را نگران کرده و کارشناسان نسبت به 
وقوع موج بعدی کرونا طی روزهای آینده هشدار می دهند.
عدم برنامه ریزی برای بازگشایی مدارس موجب شده است 
در برخی از مدارس شهر کرمان دانش آموزان امکان رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی را نداشته باشند و مسئولان مدارس 
نیز برای اجرای دستور العمل بازگشایی چاره ای جز برگزاری 
کلاس های درس در مدارس شلوغ را ندارند.استاندار کرمان 
به دنبال نگرانی های والدین از وضعیت رعایت فاصله گذاری 
اجتماعی در مدارس از دو مدرســه شهر کرمان بازدید کرد 
و همین بازدید مشتی نمونه خروار بود.کلاس های درس پر 
جمعیت در این بازدید خودنمایی می کرد به طوری که تنها 
در یک مــورد ۴۹ دانش آموز بــدون رعایت فاصله گذاری 
اجتماعی باید در کلاس درس حضور داشــته باشند.جدا از 
حضور استاندار و مشــاهدات میدانی خبرنگاران از شلوغی 
قابل توجهی و عدم رعایت هر گونه فاصله گذاری اجتماعی 
در ســایر مدارس شهر کرمان نیز این مشکل دیده می شود. 
کلاس هــای درس بعضاً ۴۰ نفر تــا ۴۹ در فضایی محدود، 
سالن های شــلوغ و حیاط مدرسه در حالی دانش آموزان را 
در خود جای داده است که مدیران مدارس و معلم ها سعی 
دارند با امکانات موجود و نظــارت بر دانش آموزان حداقل 

استفاده از ماسک را به نحو مطلوب اجرا کنند.
این در حالیســت که در زمینه واکسیناسیون دانش آموزان 
بالای ۱۲ ســال در کرمان ۹۰ درصد و پایین ۱۲ سال فقط 
۳۰ درصد تحت پوشــش قــرار گرفته اند.اصرار بر حضوری 
شــدن مدارس بدون رعایت فاصله گــذاری و نگرانی های 
والدین از شیوع کرونا در بین فرزندانشان در حالی است که 

در همه کشــورهای دنیا فاصله گذاری، استفاده از ماسک و 
واکسیناسیون ارکان اصلی مقابله با کرونا محسوب می شود و 
اگر بازگشایی مدارس هم انجام شده است با رعایت این سه 
اصل بوده است.نکته نگران کننده اینکه شلوغی کلاس های 
درس به دلیل شرایط قبل از بازگشایی مدارس و ثبت نام بی 
ضابطه مدارس از دانش آموزان روی داده است و حالا تعداد 

دانش آموزان هیچ هم خوانی با زیر ساخت ها ندارد.
هوای کرمان نیز در حالی رو به گرمی گذاشــته اســت که 
نمی تــوان از دانش آموزان به خصوص در مقاطع دبســتان 
انتظار داشت استفاده از ماســک را در تمام ساعات حضور 
در مدرســه به صورت دقیق اجرا کنند.همچنان این سوال 
در ذهــن والدین وجود دارد که چرا بازگشــایی مدارس به 
صورت شیفت بندی و یک روز در میان انجام نشده تا امکان 
فاصله گذاری مهیا شــود.در همین زمینــه با زهرا اکبری، 
اپیدمیولوژیســت به گفتگو پرداختیم، وی به خبرنگار مهر 
گفت: کلاس های درس در بســیاری از کشــورها از ابتدای 
شیوع کرونا تعطیل نشد و دلیل عدم تعطیلی مناسب سازی 
کلاس های درس با فضای موجود بود به طوری که در کشور 
مانند چین حتــی بین دانش آموزان مانــع فیزیکی ایجاد 
کردند که به یکدیگر نزدیک نشــود و فاصله گذاری رعایت 
شود.وی افزود: در کشورهایی که سختگیری کمتری داشتند 
فاصله بین دانش آموزان رعایت شــد و ۱.۵ متر بین هر فرد 
با فرد مجاور فاصله ایجاد شد و فضا را اینگونه کنترل کردند، 
اما در هیچ کشور نمی بینیم که فاصله گذاری اجتماعی در 

مکان های شلوغ حذف شده باشد.
این پزشــک گفت: اینکه با اجبار دانش آموزان را در کلاس 
درس پر ازدحام قرار دهیم در واقع زیر ســوال بردن مثلث 
اصلی کنترل کرونا یعنی فاصله گذاری، واکسیناســیون و 
استفاده از ماسک است، در واقع نمی توان یکی از مهمترین 
اصــول پایه ای کنترل کرونا را نا دیده بگیریم و بخواهیم که 

بیمــاری را هم کنترل کنیم.وی با اشــاره به اینکه کرونا به 
خصوص امیکرون در جامعه حذف نشده و هیچ پایانی برای 
این بیماری هنوز متصور نیســت و هــر گونه اظهار نظر در 
این زمینه غیر علمی است گفت: طبق توصیه های سازمان 
بهداشت جهانی فاصله گذاری اجتماعی امری بسیار مهم و 
حتمی برای کنترل بیماری است و طبق بررسی های میدانی 
و آمارها همچنــان کرونا در جامعه وجــود دارد.وی گفت: 
در کشور ما بیشــترین نیروی انسانی در سیستم آموزش و 
پرورش وجود دارد و باید بازگشــایی مدارس با توجه به زیر 
ســاخت های موجود و اولویت حفظ سلامت انجام شود. در 
واقع می توان همین کلاس ها را به صورت یک روز در میان 
برگزار کرد در غیر این صورت شــاهد آغاز مجدد شیوع این 
بیماری خواهیم بود کــه نه تنها روی آموزش بلکه اقتصاد، 
ســلامت و ابعاد مختلف زندگی مردم را متأثر می کند.وی 
ادامه داد: کنترل شیوع کرونا یک موضوع کاملًا علمی است 
و نمی تــوان با تصمیم گیری هــای غیر علمی با این چالش 
اپیدمی مواجه شد در سفرهای نوروزی هم شاهد بودیم که 
عملًا هیچ نظارتی در خصوص برگزاری تجمع ها انجام نشد 
و نمایشگاه ها و جشنواره های مختلف برگزار شد و حالا عدم 
فاصله گذاری در مدارس می تواند به چرخش ویروس کمک 
کند.وی گفت: امیکرون نشــان داد که می تواند کودکان را 
نیز به ســرعت درگیر کند ضمن اینکه حتی در سویه دلتا 
کرونا، کودکان به ناقل های بالقوه انتقال ویروس تبدیل شده 
بودند.جمیعت زیاد و تراکم قابل توجه نه تنها سلامت دانش 
آموزان بلکه معلمان به عنوان قشــر فرهیخته جامعه را نیز 

تهدید می کند.
در همیــن خصوص با چند نفر از معلمان کرمانی به گفتگو 
پرداختیــم، معلم یکی از مدارس ابتدایــی دخترانه در این 
خصوص به خبرنگار مهر گفت: با تراکم بســیار بالای دانش 
آموزان مواجه شــده ایم و اصولاً امکان فاصله گذاری وجود 

نــدارد.وی افزود: اینکه بخواهیم دانش آموزان در مدرســه 
حضور داشــته باشــند دارای راهکارهای منطقی است در 
کلاس خودم ۵۰ نفر حضور دارند که به ســادگی می توان 
آنها را به دو گروه ۲۵ نفر تقسیم کنیم تا بتوانیم بین دانش 
آموزان یک فاصله ایجاد کنیم.اســتاندار کرمان نیز در این 
بازدیــد اعلام کرد که با توجه به جمعیت و زیر ســاخت ها 
امکان ایجاد فاصله گذاری در مدارس وجود ندارد.نکته جالب 
اینکه اســتاندار تاکید کرده که به شدت و دقت بر وضعیت 
مدارس نظارت وجود دارد اما در مکانی شــلوغ که نمی توان 
کوچک ترین فاصله اجتماعی را رعایت کرد و احتمال شیوع 
ویروس بالاســت چگونه نظارتی وجود دارد چون عملًا تنها 
امکان شناسایی گروه های بیمار و تعطیلی کانون های شیوع 
وجود دارد که عملًا به این معنی است که این دانش آموزان 

بیماری را به کانون های خانواده منتقل می کنند.
آموزش مجازی در کرمان با نظارت دقیق قطع شده و هیچ 
امــکان آموزش مجازی آنلاین وجود نــدارد، دانش آموزان 
دارای بیماری زمینه ای، دانش آمــوزان مبتلا به کرونا و یا 
دارای علائم هیچ امکانی برای اســتفاده از کلاس های درس 
آنلاین ندارند و ارتباطشــان با معلم کلاس قطع شده است. 
تنها روش استفاده از آموزش های از پیش تنظیم شده شبکه 
شاد است که در اکثر موارد شباهتی با آموزش های معلم ها 

ندارد.
مدیرکل آموزش و پرورش کرمان در این خصوص می گوید: 
آموزش کاملًا حضوری شــده است، برای بچه هایی هم که 
مشــکلی یا موردی دارند مطمئناً برنامه داریم.رضا رضایی 
افزود: با هماهنگی رؤســای آموزش و پرورش این کار انجام 
می شود که بچه ها ضرر نکنند.نکته جالب اینکه هیچ تأکیدی 
هم از سوی دانشگاه علوم پزشکی کرمان برای رعایت فاصله 
گذاری انجام نمی شود و حتی در مصاحبه ها هر گونه اشاره 
به فاصله گــذاری اجتماعی انجام نمی شــود.والدین دانش 
آموزان از مسئولان دولت مطالبه دارند بازگشایی مدارس را 
متناسب با امکان وجود فاصله گذاری اجتماعی انجام دهند 

تا فرزندانشان با چالش های درمانی مواجه نشوند.

کلاس ۴۹ نفره با یک پنجره باز برای مقابله با کرونا در کرمان
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